
  

  

MILJÖ- OCH 

HÄLSOSKYDDSNÄMNDEN 

 
Utdrag ur protokoll, fört vid sammanträde 
2009-04-16, § 21 

 
 Tid: 16 april 2009 kl 17.00 – 18.40 

   
 Plats: Bolindersalen, Tekniska nämndhuset 

   
 Justerat: 23 april 2009 i Stadshuset 
  

 
 
Ulla Hamilton (m) Åsa Romson (mp) Torbjörn Erbe (m) Karin Wanngård (s) 
§§ 1-16, 18-20, 22-31       §§ 1-20, 22-31 §§ 17, 21 § 21 

  
 
Närvarande 

 
Ledamöter: 

 Ulla Hamilton (m) ordförande §§ 1-16, 18-20, 22-31         
Åsa Romson (mp) vice ordförande §§ 1-20, 22-31  
Hugo Nordenfelt (m) 
Torbjörn Erbe (m)  
Daniel Valiollahi (m) §§ 1-11  
Per Ola Bosson (m)  
Karin Karlsbro (fp)  
Karin Wanngård (s)  
Malte Sigemalm (s) §§ 1-16, 18-31   
Godfrey Etyang (s)  
Stellan F Hamrin (v)  

 
Ersättare: 

 Helena Levy (m) tjänstgörande  
Nils Ingelström (m) tjänstgörande §§ 12-31  
Aysin Hartzell (m) tjänstgörande §§ 17, 21  
Harald Eriksson (m) 
Gustav Åkerblom (fp)  
Gerd Sjöberg-Granlund (s) tjänstgörande  
Hassan Said Mahamed (s) tjänstgörande § 17 
Charles Berkow (mp) tjänstgörande § 21  
  

 Förhinder har anmälts av ledamöterna Lena Bring (m) och Ulla Jöhnk (s) samt av 
ersättarna Björn Gülich (m), Anders Broberg (kd), Carin Paulsson (s), Fredrik 
Canerstam (s) och Tina Kratz (v). 
 
Föredragande vid sammanträdet var direktör Gunnar Söderholm. Närvarande var även 
biträdande borgarrådssekreterarna Karin Dhakal och Tobias Holdstock samt 
miljöförvaltningens avdelningschefer och föredragande tjänstemän. 



  

 
 § 21 

Klagomål om överskridna miljökvalitetsnormer på Hornsgatan från 
boende på Hornsgatan  
Dnr 2008-000577-350 
 
Beslut 
Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt ledamöterna Torbjörn Erbes (m) och 
Karin Karlsbros (fp) förslag: 
 
1 Miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar att i huvudsak godkänna förvaltningens 
 förslag till beslut. 
 
2 Förvaltningen uppdras att senast i september återkomma till nämnden om hur 
 trafikkontorets arbete med trafikmätningar på Hornsgatan fortskrider, samt att 
 därutöver anföra följande: 
 

Vi instämmer i stort med förvaltningens förslag och slutsatser.  
Enligt trafikkontoret råder stor osäkerhet om andelen tung trafik på Hornsgatan 
samt vilken typ av tung trafik som orsakar kvävedioxidutsläppen. Att anvisa 
alternativ för tung trafik är inte heller helt problemfritt då en ökad belastning på 
Söder Mälarstrand även innebär en ökad belastning med luftföroreningar på 
Långholmsgatan. Söder Mälarstrand kommer även att ha begränsad kapacitet på 
grund av arbeten med Citybanan under flera år framöver. Ytterligare utredningar 
behövs därför innan det kan bli aktuellt att utforma ett föreläggande. Det är därför 
rimligt att i det här läget rikta en uppmaning till trafik- och renhållningsnämnden 
att i första hand kartlägga och sedan utreda hur den tunga trafiken på Hornsgatan 
skulle kunna begränsas. 
     
För att få en så tydlig bild som möjligt av vilken typ av trafik som orsakar 
kvävedioxidföroreningarna på Hornsgatan avser trafikkontoret att genomföra 
trafikmätningar. Mätningarna innebär att samtliga fordons registreringsskyltar 
fotograferas under en tremånadersperiod. Fordonsskylten matchas sedan mot 
transportstyrelsens databas för info om fordonet avseende fordonets ålder, typ, 
drivmedel, miljöklass och postnummer. Med ledning av dessa uppgifter kan bland 
annat avläsas andel tung trafik, lätt lastbilstrafik, bilar utan katalytisk avgasrening, 
fordon med och utan partikelfilter, fordon som färdas i miljözonen och är äldre än 
8 år, restidsmätningar för fordonen varvid kan noteras om dessa använt längre tid 
för passage än genomsnittstrafiken dvs. parkerat eller utfört uppdrag eller 
motsvarande ärenden.   
 
Trafikkontoret avser att inleda försöket så snart nödvändiga tillstånd erhållits. 
Kamerautrustning och annan teknisk utrustning finns tillgängligt och upphandling 
av konsult för genomförande pågår.  
 
Mot bakgrund av att det i dagsläget inte är utrett vilken typ av tung trafik som står 
för kvävedioxidutsläppen samt att en omdirigering av den tunga trafiken inte är 
problemfri, utan medför ökad trafik- och miljöbelastning på andra gator måste det 
anses vara motiverat att avvakta försökets resultat och mot bakgrund av dessa 
fatta beslut om lämpliga åtgärder för Hornsgatan.      

 



  

Ärendets handling   
Miljöförvaltningens tjänsteutlåtande i rubricerat ärende från den 25 mars 2009. 
Förvaltningen föreslog att miljö- och hälsoskyddsnämnden beslutar enligt följande: 
 
1 Lämna yrkandet om att vidta åtgärder för att klara åtgärdsprogrammet utan åtgärd, 
 eftersom miljö- och hälsoskyddsnämnden inte utövar tillsyn över åtgärds- 
 programmet. 
 
2 Lämna klagomålet vad gäller partiklar (PM10) utan åtgärd, eftersom verksam-
 hetsutövaren inte har rådighet över att vidta ur miljö- och hälsosynpunkt lämpliga 
 och nödvändiga åtgärder. 
 
3 Med anledning av de klagandes första yrkande om att vidta åtgärder för att 
 förbättra luftkvaliteten på Hornsgatan uppmana Stockholms stad genom sin trafik-
 nämnd att inom 6 månader vidta åtgärder för att begränsa genomfartstrafiken med 
 tunga fordon på Hornsgatan i Stockholms kommun till endast bussar i linjetrafik. 
 
4 Förordna att beslutet dels ska delges klagandena genom sitt ombud med  
 delgivningskvitto och fullföljdshänvisning till länsstyrelsen, dels staden genom 
 Stockholms trafiknämnd. 
 
5 Överlämna beslutet till regeringen (miljödepartementet), Naturvårdsverket och 
 länsstyrelsen för kännedom. 
 
Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  
1) Ledamöterna Torbjörn Erbe (m) och Karin Karlsbro (fp) föreslår att (se beslutet). 
 
2) Tjänstgörande ersättare Charles Berkow (mp) och ledamot Stellan F Hamrin (v) 
 föreslår att miljö- och  hälsoskyddsnämnden beslutar enligt följande: 
 

att med anledning av klagomålet vad gäller partiklar (PM10) förelägga 
trafiknämnden att vidta informationsinsatser samt höja parkeringsavgiften för 
bilar med dubbdäck  
 
att med anledning av klagomålet vad gäller kvävedioxider förelägga 
trafiknämnden att inom 6 månader begränsa genomfartstrafiken med tunga fordon 
till endast bussar i linjetrafik 
 
att med anledning av klagomålet även förelägga trafiknämnden att inkomma med 
en handlingsplan för hur ytterligare parkeringspolitiska åtgärder kan minska 
utsläppen av partiklar och kvävedioxid. 
 
att i övrigt godkänna förvaltningens förslag till beslut 
 
att för egen del besluta om att uppdra åt förvaltningen att i samarbete med 
trafikkontoret utarbeta förslag kring en miljözon för lätt trafik 
 
att anföra följande: 
 
Förvaltningen konstaterar att det finns grund för klagomålet om hälsovådlig luft 



  

på Hornsgatan. Tyvärr är utredningen, trots den långa handläggningstiden, 
otillräcklig när det gäller möjliga åtgärder för att minska dubbdäcksanvändningen. 
Varken informationsåtgärder eller parkeringspolitiska åtgärder har analyserats av 
förvaltningen. Vi anser att kraftfulla informationsåtgärder tillsammans med 
kännbara extra parkeringsavgifter har goda möjligheter att rejält minska 
användningen av dubbdäck i centrala staden. Kombinationen av tydlig 
information och ekonomiska incitament har visat sig effektivt i t ex Oslo. I 
Stockholm har staden rådighet över stora delar av parkeringen i centrala staden. 
 
Förvaltningen konstaterar att det finns fog för att begränsa den tunga trafiken till 
enbart bussar i linjetrafik. Nämnden bör i enlighet med sitt myndighetsansvar 
förelägga trafikhuvudmannen att vidta åtgärden, inte komma med lösa 
uppmaningar. 
 
Förvaltningen konstaterar också att trafiken behöver minska för att halterna ska 
minska i sådan omfattning att luften inte är olägenhet för hälsan. 
Parkeringspolitiska åtgärder anses kunna bidra till detta, men trafiknämnden 
behöver ta fram en plan för hur detta kan ske.  
 
Det är en motsägelsefull inställning som förvaltningen har till 
miljökvalitetsnormer som rättsligt instrument. Uttalandet att man iakttagit stor 
försiktighet i sin myndighetsutövning pga otydligheter i hur åtgärdsprogrammen 
görs tvingande för enskilda rimmar dåligt med det allvar som man ändå ser i 
situationen med överskridanden och att åtgärderna man diskuterar helt utgår från 
åtgärdsprogrammet. 

 
3) Ledamoten Karin Wanngård (s) föreslår att miljö- och hälsoskyddsnämnden 
 beslutar att i huvudsak godkänna förvaltningens förslag till beslut, samt att 
 därutöver anföra följande: 
 

Partiklar i Stockholmsluften är det största enskilda miljöproblemet i Stockholms 
stad, och Hornsgatan är särskilt hårt drabbad. Detta allvarliga hälsoproblem är 
särskilt stort under vintertid samt under tidig vår, då dubbdäcken förorsakar en 
stor mängd ohälsosamma partiklar i den luft vi andas. Det finns fortfarande 
medicinska oklarheter hur allvarliga dessa relativt stora partiklar, orsakade av 
dubbdäcken, är för människors hälsa, men att dessa är ett mycket allvarligt 
hälsoproblem är uppenbart och "försiktighetsprincipen” kräver att vi snarast vidtar 
åtgärder som kan ge resultat så fort som möjligt. Den borgerliga hanteringen av 
dessa allvarliga hälsoproblem har hittills varit mycket valhänt och otydlig, både 
lokalt i Stockholm och i regeringskansliet.  
 
Vi anser att man skyndsamt både skall utreda möjligheterna att införa en miljözon 
med förbud mot dubbdäck och redan inför vintern 2010 införa ekonomiska 
styrmedel i enlighet med den norska modellen. Det sistnämnda vet vi kommer att 
innebära en minskning av dubbdäcksanvändningen till 15-20 % i staden. 
 
Fortsatta långbänkar i detta ärende, i enlighet med annan borgerlig miljöpolitik, 
kommer att medföra att 10 000-tals Stockholmare de närmaste åren kommer att få 
en förkortad livstid samt i andra fall en allvarligt försämrad hälsa och livskvalitet. 

 
Omröstning 
Ledamoten Stellan F Hamrin (v) ställer de framlagda förslagen emot varandra och 



  

nämnden beslutar enligt Torbjörn Erbes (m) och Karin Karlsbros (fp) förslag till 
beslut. 
 
Reservation 
Tjänstgörande ersättare Charles Berkow (mp) och Stellan F Hamrin (v) reserverar sig 
mot beslutet med hänvisning till sitt förslag till beslut. 
 
Ledamöterna Karin Wanngård (s), Malte Sigemalm (s), Godfrey Etyang (s) och 
tjänstgörande ersättare Gerd Sjöberg - Granlund (s) reserverar sig mot beslutet med 
hänvisning till Karin Wanngårds förslag till beslut. 
 
Ordföranden Ulla Hamilton (m) vice ordföranden Åsa Romson (mp) har på grund av 
jäv inte deltagit i eller varit närvarande vid handläggningen av detta ärende. 
 
 

 
 
    Vid protokollet 
    Maria Stigle 
 
 
 
Rätt utdraget intygar: 
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